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Lustivere koolis täht-
sustatakse kodanikuks 
olemist

Esmaspäeval tähistati 
Lustivere Põhikoolis kodani-
kupäeva. Kooli saalis toimus 
kogu koolipere ühisüritus. Kooli 
direktor Malle Tuur selgitas 
õpilastele, milline peaks olema 
tänapäeva Eesti kodanik, tuues 
välja sõbralikkust, mõistvust, 
hoolivust, töökust ja teisi inim-
likke iseloomuomadusi. 

6. ja 7. klassi õpilastelt oli 
kummaltki luulekava, mis oli 
kokku pandud nii kirjanike 
loomingust kui ka õpilaste 
omaloomingust, juhendajaks 
eesti keele õpetaja Ann Roots. 
Üritusel kuulutati vabariigi 90. 
aastapäeva puhul välja mitmed 
konkursid. Üks suurimaid 
nendest oli “AASTA ÕPILANE” 
ja selle hindamisalusteks on 
Eesti kodanik, tema sotsiaalsus 
ja humaansus. Mastivimpli-
te konkursi tööde tegemine 
toimub arvuti vahendusel; kogu 
kooli ulatuses kuulutati välja 
joonistusvõistlus “Riik on minu 
üle uhke” ja teisi konkursse. 
Kokkuvõtete tegemine ja võitja-
te väljakuulutamine toimub 23. 
veebruaril. VU
Pedagoogiline nõukogu 
pidas koosolekut

Lasteaias Mari toimus pe-
dagoogilise nõukogu koosolek, 
mida juhatas Maarit Juhkam, 
lasteaia juhataja. Koosoleku 
alustuseks valiti õpetajate esin-
dajate seast kaks uut nõukogu 
liiget. Teise punktina informee-
riti õpetajaid Eesti  Haridus-
töötajate Liidu pöördumisest 
“Õpetajate palga alammäärad”. 
Kolmandana oli kavas teavita-
mine tervisekaitsetalituse et-
tekirjutustest ja arutelu nende 
täitmisest. Viimasena räägiti 
eelolevate rühmajõulupidudega 
seonduvatel teemadel. VU
Hoolekogu uus koosseis 
korraldas esimese istungi

Kolmapäeval pidas las-
teaias Mari hoolekogu selle 
õppeaasta uus koosseis esma-
kordselt koosolekut. Hoolekogu 
esimeheks valiti Anti Orav ja 
asetäitjaks Kersti Pook. 

Lasteaia juhataja Maarit 
Juhkam tutvustas hoolekogule 
asutuse sisehindamise nõusta-
mise tagasiside aruannet, mis 
oli esitatud Riikliku Eksami ja 
Kvalifikatsioonikeskuse poolt. 
Selles toodi välja tugevused ja 
soovituslikud parendustegevu-
sed järgnevateks aastateks. 

Samal koosolekul arutas 
hoolekogu ka lasteaia suvist 
lahtiolekuaega. Ettepanek 
asutuse ajutiseks sulgemiseks 
langes suve I poolele, lõplik aeg 
selgub pärast linnavalitsusega 
kooskõlastamist. Kõne all oli 
ka laste toidukulu päevamak-
sumuse määra tõstmine, pika 
arutelu tulemusena otsustati 
seda siiski mitte tõsta. VU

Reedel avati 
Põltsamaal 
maakonna 
vapikell

Alates reedest kaiguvad 
läbi Põltsamaa linna 
korrapäraselt kellalöögid 
ja kostab muusikaheli-
sid. Lisaks Paala A ja O 
kaupluse seinal asuvale 
kellale on nüüd kell ka 
Kesk tänav 3 hoone seinal 
ehk apteegimajal.

Hiljuti paigaldatud maa-
konna vapikella (läbimõõt 
1,8-meetrit) õnnistamistsere-
moonia toimus reedel, pärast 
maavanem Aivar Koka poolt 
korraldatud tänuhommikusöö-
ki. Südapäeval, tseremoonia 
ajal, kostsidki esmakordselt 
kella 12 kumedat kirikukella-
häälset lööki ning kell mängis 
maha oma esimese meloodia. 
Laulis kirikukoor. Vaimulik 
Markus Haamer õnnistas 
nii kella kui selle avamisele 
saabunud rahvast.

“Ma usun, et kell toob 
Põltsamaa rahvale rõõmu, 
sest igal täistunnil mängib ta 
teile maha mingisuguse me-
loodia. Ma loodan, et öösel on 

ta vaikne,” räägib maavanem 
ja hoiatab, et Mustvees oli 
juhtunud, et vastavatud kell 
äratas linnarahva iga vee-
randtunni tagant ööunest. 

Rahvast oli apteegima-
ja juurde kella avamisele 
kogunenud rohkesti - las-
teaialapsed, kätest kinni ja 
kahekaupa paaris, eakamad 
inimesed tugikärude najale 
toetumas, noored ja kesk-
ealised, rõske tuulise ilma 
eest mütside ja kinnaste, 
sallide ja kapuutsidega endid 
kaitsmas. Külma ilma vastu 
pakuti rahvale sealsamas ka 
kuuma Põltsamaa glögi. 

Linnapea meenutas kõ-
nes Paala kella lugu

Linnapea Jaan Aiaots 
meenutas oma sõnavõtus 
Paala kaupluse seinal oleva 
kella lugu. 

“Juba 1930ndatel aasta-
tel oli olnud juttu sellest, et 
linnas võiks olla üks ilus suur 
kell ja linnavalitsuse lähedal 

võiks olla torn, kuhu ta panna. 
10 aastat tagasi taastati kella 
koht Vana-Põltsamaa linna-
osas A ja O kaupluse seinal,” 
jutustab linnapea. 

1997. aasta 10. oktoobri 
Vali Uudiste 4. leheküljel on 
tolleaegne Põltsamaa Muu-
seumi töötaja Tiina Ausmees 
kirjutanud Vana-Põltsamaa 
kellast järgmist: “Paljud veel 
mäletavad oma kooli ja noorus-
aja kella, mis asus Leihbergi ja 
hiljem Jürmani majas. Sellele 
hoonele oli kella jaoks “pesa” 
ette nähtud juba arhitektuu-
rilises lahenduses.” Artiklis 
on märgitud, et linna kell elas 
üle segaseid aegu ja millal või 
kuhu see sealt jäi, ei teadnud-
ki  täpselt keegi. Põltsamaa 
muuseumi avapäeval aga loodi 
Kellafond uue kella muretse-
miseks.

Ettevõetu ka õnnestus, 
Paala kaupluse seinale sai 
Itaali firma 70-sentimeetrise 
läbimõõduga kell üles 1997. 
aasta lõpul.  Kell osteti Tallin-
nast kellapoest ja maksis ca 
4000 krooni.  

“Tänane päev aga, millal 
vapikell avati, läheb ajalukku,” 
nimetab Aiaots ja lisab uue 
kella iseloomustamiseks, et see 
on kaasaegne ning et elu linnas 
liigub ajas ja ruumis.

Linnas nüüd kellaga 
apteek

Põltsamaa OÜ Uus Apteek  
juhataja ja omanik Ülle Reba-
ne ütleb, et kella pakkumine 
apteegimaja seinale tuli ülla-
tusena. 

“Tegelikult on see kella 
jaoks väga hea koht, Põltsa-
maal teist sellist kohta pole, 
kust kell nii kaugele paistaks. 
See on ka meie apteegile väga 

hea reklaam, me asume nüüd 
kellaga majas. Varsti teatak-
se meid kindlasti kui kellaga 
apteeki,” ütleb Ülle Rebane. 

Kellad on, bussijaamu 
mitte

Maakonnas on nüüd kok-
ku kolm vapikella ja kõi-
kidel nendel on erinevad 
meloodiad. Iga kella sees on 
omakorda 12 erinevat meloo-
dialõiget maavanema enda 
loodud meloodiatest. Kell 
töötab arvuti põhimõttel ja 
tal on sees kõvaketas. 

Maavanema selgitusel 
tuli kellade mõte ühistrans-
pordiga seoses, sest tema 
sõnul peaks igas bussijaamas 
olema inimeste jaoks üks kell. 
Ta lisas aga, et kellad on nüüd 
küll maakonna kolmes linnas, 
kuid kahjuks pole meil veel 
ühtegi bussijaama. 

Kell on ühenduses satel-
liidiga

Elektronkella läbimõõt on 
1,8 meetrit ja kaal alla 50 kilo. 
Maakonna vapikella maksu-
mus on 80 000 krooni. Kella 
sees peituv GPS-süsteem on 
ühenduses navigatsioonisa-
telliidiga, see garanteerib, et 
kell näitab alati täpset aega. 
Kellad paigaldas Poola firma 
Rduch, kelle elektron- ja ki-
rikukelli võib näha ja kuulda 
24 riigis üle maailma.

“Ma loodan, et kell toob 
Põltsamaa rahvale rõõmu ja 
kui rahvas arvab, et see enam 
ei tohi pimm-pomm teha, siis 
me keerame ta vaikseks,” 
lubab maavanem.

ÜLLE LÄTTE

Valmis järje-
kordne raa-
mat Kalevi-
poja tegude 
maalt 

Kella avamisele tulid ka Mari lasteaia lapsed.
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Jaanuaris käivituv uus 
rahastamismudel toob 
kaasa muudatused 
kogu Eesti koolivõrgus. 
Kui väikestele güm-
naasiumidele võib see 
sulgemist tähendada, 
siis kaugemate nurkade 
alg- ja põhikoolidele an-
nab see uut elulootust.                             
Miks tasub hoida ja 
arendada väikesi maa-
koole?  Sellest rääkisime 
Pisisaare kooli ja Aidu 
lasteaed-algkooli juhi 
Siiri Uuskülaga.

Kas väikestel maakoo-
lidel puudub tõesti edasi-
kestmiseks perspektiiv?

Väikeste maakoolide ehk 
võiks öelda ka külakoolide 
perspektiivikuses on nii 
mõnigi kord kaheldud. Küll 
on toodud põhjuseks õpi-

laste väikene 
arvukus, või-
mekate peda-
googide nap-
pus ja muid-
ki tegureid. 
Minu arvates  
soodustavad 
aga alghari-
duse andmist 
maal mitmed-
ki eelised, mis 
linnakoolides 
tunduvalt ta-
gasihoidliku-
malt avaldu-
vad. 

Mis nen-
deks eelis-
t e k s  s i i s 
oleks?

U m b e s 
m õ n e k ü m -
ne õpilasega 
m a a k o o l i s 
võimaldab õpi-
laste väiksem 
arv klassides 
paremini ja 
lastesõbrali-
kumalt õppe-
tööd korralda-

da. Õpetajal jätkub iga poisi 
ja tüdruku jaoks piisavalt 
aega, rohkem on võimalusi 
individuaalseks tööks. Ar-
vestades õpilaste arvu on 
pedagoogidel head võima-
lused sageli last vastama 
kutsuda, tema teadmisi ja 
oskusi kontrollida. See kas-
vatab vastutustunnet ja sti-
muleerib õppima.  Hoolikus 
ja püsivus jääb külge ka 
edaspidiseks. Paljud Aidu 
ja Pisisaare kooli õpilased 
on jätkanud headele ja väga 
headele hinnetele õppimist 
ka põhikoolides ja gümnaa-
siumides.

Nii et õpikvaliteet 
näitab maakoolide tub-
lidust?

Küllap polegi siin hin-
ded alati kõige olulisemad. 
Kõige tähtsamaks tasub 

ehk pidada seda, et lapsed 
õppimisse loovalt suhtuksid  
ja teadmiste omandamise 
vastu ikka huvi tunneksid. 
Oma lemmikained hakkavad 
tavaliselt välja kujunema 
viiendas-kuuendas klassis. 
Algklassides võtab enamik 
lapsi kõike õpetaja poolt 
edasiantut vastu tugeva 
teadmishimuga. Seda huvi ei 
tohi aga lasta kaduda.

Kui kiiresti jõuavad 
uuendused maakooli-
desse?

Meie koolide õpetajad 
hoiavad end kursis kõige 
uuega, mida õppekavades ja 
metoodikas välja pakutakse. 
Võimalikult kiiresti püüame 
kasutusele võtta uusi õpi-
kuid ja töövihikuid.  

Milliseid eeliseid veel 
võiks nimetada?

Külakoolides  leidub 
õppetöö reguleerimiseks 
mitmeidki eeliseid. Nii on 
mõnedki õpilased koolis pi-
kapäevarühmas: seal õpivad 
nad selgeks järgmise päeva 
õppeülesanded, aega jätkub 
huvitegevuseks ning ka keha 
saab kinnitatud. Koju sõide-
takse õhtupoolikul kella nel-
ja ajal, kui  väljub viimane 
õpilasliini buss.  

Kuidas lapsed ise oma 
koolidesse suhtuvad?

Meie õpilaste positiivne 
ja hooliv suhtumine oma 
koolimajadesse väärib ai-
nult kiitust. Tänavu suvel 
tehti  renoveerimistöid nii 
Aidu kui ka Pisisaare koolis. 
Pärast avaaktust said lapsed 
uuendatud ruume vaadata 
ja nende silmades oli tõeline 
rõõmusära.

Millised on lapseva-
nema eelistused kooli 
valikul? Kas peale jääb 
kodulähedane väike või 
linnas asuv suur kool?

Tunnen rõõmu, et nii 
Aidu lasteaed-algkooli kui 
ka Pisisaare algkooli on 

ümberkaudne kogukond 
üha enam omaks võtnud ja 
vanemad toovad oma lapsi 
siia meelsasti. Ka need lap-
sevanemad, kes ise Jõgeval 
või  Põltsamaal töötavad, 
soovivad enamasti, et lapsed 
saaksid esmase hariduse 
kodulähedases koolis.

Väikese maakooli eeli-
seks on samuti pidev ja 
tugev koostöö lapsevane-
matega. Kui suures koolis 
võib mõnigi probleem üsnagi 
pikaks ajaks märkamata 
jääda, siis  meie koolides 
jõutakse hommikul tekkinud 
mure üldjuhul pedagoogi ja 
lapsevanema ühiste jõupin-
gutustega juba koolipäeva 
lõpuks lahendada.

Ikka öeldakse, et kui 
külast kaob kool, kaob 
varsti ka küla. Millised on 
siinsete väikeste koolide 
suhted külaelanikega?

Külakoolid ongi väikestes 
kohtades vajalikud mitte ai-
nult lastele, vaid ka teistele 
kohalikele elanikele. Näiteks 
Aidu lasteaed-algkooli saalis 
korraldab koosviibimisi kü-
laselts. Mõlemad koolid on 
eestvedajaks ka koduvalla 
laulupidude korraldamisel. 
Aidus saab koolirahva eest-
vedamiselt teoks traditsioo-
niline spordiüritus – jooks 
ümber Aidu järve.

Aidu ja Pisisaare koolil 
on suuresti vedanud. Meil on 
tugev Pajusi vallavalitsuse 
ja vallavolikogu toetus. Tänu 
omavalitsusele on koolid 
kaasaegsemaks muutunud. 
Valla juhid suhtuvad toe-
tavalt ka laste silmaringi 
avardamisse, mis on või-
maldanud korraldada sageli 
teatri- ja näituste ühiskü-
lastusi ning ekskursioone 
erinevatesse paikadesse.

 
JAAN LUKAS

Väikseid maakoole tasub 
hoida ja arendada

Laupäeval külastas Põltsamaa saun-ujulat riigikogu 
liige pr Marika Tuus, kes tutvus vastvalminud ruumiga 
ja kohtus siinsete ettevõtjatega. Ühises kohvilauas arutati 
Põltsamaa saun-ujula tulevikku. Marika Tuus, kes mitmel 
aastal on olnud abiks saun-ujulale nii vajalike remondi-
rahade muretsemisel, oli arvamusel, et  saun peab ühes 
linnas ikka olema. 

“Inimestel peab olema võimalus saunamõnusid nautida,” 
nimetas Tuus. “Selle arvelt ei tohiks küll kokku hoida.”

Sel aastal pesuruumi remondiks kulunud 0,5 miljonit 
krooni tuli Põltsamaa saunale Marika Tuusi soovitusel  
piirkondlike tegemiste toetuseks määratud summadest. 
Riigikogulane lubas ka edaspidi siinse saunateenuse püsi-
majäämise eest hea seista.

Ilmub Põltsamaal  igal kolmapäeval ja reedel

Pajusi mnt. 22; 48106 Põltsamaa
Tel. 776 8871; 776 8872, 776 8874
Faks 776 8873
e-mail: uudised@vali.ee
Toimetaja Merike Kask 
Toimetus: Toomas Reinpõld, 
Ülle Lätte, Raivo Feldmann
Korrektuur:  Helbe Pung
Reklaamitoimetaja: Helle Miller
Väljaandja OÜ Vali Press
Juhataja Heikki Soom, tel. 775 2491

Toimetusel on õigus kirju ja teisi kaastöid  nende 
selguse huvides toimetada ning lühendada. 
Kaastöid ei tagastata. Kaastöid honoreeritakse 
valikuliselt.
Kõik ajalehes Vali Uudised avaldatud artiklid (sh. 
päevakajalisel, majanduslikul, poliitilisel või religioos-
sel teemal) on autoriõigustega 
kaitstud  ning nende reprodutseerimine, levitamine 
ja edastamine mistahes kujul on ilma toimetuse 
nõusolekuta keelatud.

Kuulutusi võetakse vastu kõigis
Jõgevamaa postkontorites ja toimetuses.
Toimetus ei vastuta kuulutuste sisu eest.

Andres Vään, Marika Tuus ja tema saatja vaatasid, kuidas Põltsa-
maal ujutakse. 

Aidu lasteaed-algkooli ja Pisisaare kooli juht 
Siiri Uusküla hindab väikseid maakoole ja 
nendes antavat haridust kõrgelt.

Meeli Unt on Rahvaliidu auliige
Jutud Rahvaliidu kadumisest ei 
vasta tõele ja erakonna organi-
satsioon on tugev. Seda viimast 
tunnistavad värske Rahvaliidu 
auliikme Meeli Undi sõnul ise-
gi praeguste võimuparteide 
esindajad. 

Möödunud laupäeval, 1. detsemb-
ril toimus Ida-Virumaa pealinna 
Jõhvi kontserdimajas järjekordne, 
arvult 16.  Rahvaliidu kongress. 
Kongressist võttis osa 712 de-
legaati ja ka kohavalik oli igati 
õnnestunud, sest Jõhvi kontser-
dimaja pakkus kongressil osa-
lenutele suurt huvi ja jättis seda 
oma silmaga näinud inimestele 
suurepärase mulje. Nagu ikka 
astusid kongressil üles sõnavõttu-
dega mitmed kongressil osalenud 
rahvaliitlased, kus peakõnelejaks 
oli erakonna esimees Jaanus 
Marrandi. Kongressil astus külali-
sena sõnavõtuga  üles ettevõtja ja 
ärimees Oliver Kruuda, kes kutsus 
Rahvaliidu liikmeid aktiivsemalt 
oma mõtteid ja arvamusi meedias 
välja ütlema. Erakonna auesi-
mees Arnold Rüütel aga toonitas, 
et Rahvaliit ei kao kuhugi ja sellist 
erakonda on Eestile vaja. 

Marrandi sõnul on valit-
susliidus vastuolud

Jaanus Marrandi tõdes, et Rah-
valiit on küll pidanud taanduma 
valitsusest, ent nelja-aastane 
valitsuskogemus eelmises või-
mukoalitsioonis on erakonna 
jaoks hea infopagas, millele saab 
toetuda asjatundlikus opositsioo-
nilises kriitikas. 
„Vaatamata kõigest seitse kuud 
kestnud praeguse valitsusliidu 
võimuperioodile on võimukoa-
litsiooni omavahelised vastu-
olud silmnähtavalt suured,” ütles 
Marrandi. „Küll ei suudeta kokku 
leppida bussidotatsioonis, küll 
Tallinna-Tartu maantee ümberehi-
tuse rahastamispõhimõtetes, küll 
otsitakse süüdlasi euro kasutuse-
le võtuga venitamises.”
Põhiliselt puudutavad Marrandi 
sõnul vastuolud valitsusliidu kahte 
suuremat osapoolt - Reformi-
erakonda ning Isamaa ja Res 
Publica Liitu. Kuid võimuliidus on 
esindatud ka väiksem osapool 
Sotsiaaldemokraatliku erakon-
nana. Siinkohal arvab Rahvaliidu 
juht, et on ainult aja küsimus, mil 
keeruliste majandusprobleemide 
ilmnedes leitakse väikseim osali-
ne kõigis hädades süüdi olevat. 

Erakonnal uus prog-
ramm

Peamist probleemiallikat näeb 
Jaanus Marrandi kasvavas inflat-
sioonitasemes ja majanduskasvu 
languses. Rahvaliidu juhi hinnan-
gul ületab inflatsioon järgmisel 
aastal 10 protsendi piiri, mis nullib 
suures osas ära palga- ja pensio-
nitõusud. Oma arusaamad Eesti 
riigi eduka toimimise põhimõtetest 
ja poliitilistest arusaamadest on 
Rahvaliit koondanud erakonna 
uude äsja koostatud programmi 
“Hooliv Eesti.” Sellise programmi 
koostamist praeguse peaministri 
läbi roosade prillide nähtud tulevi-
kupilt, kus sõnades lubab valitsus 
maksukoormust vähendada, 
kuid tegelikkuses surub oma käe 
üha sügavamale tavainimese 
taskusse.

Rahvaliit ühinema ei 
kipu

ERL-i Põltsamaa büroo juhataja 
Meeli Undi sõnul on erakonna 
arengule tõsiselt kaasa aidanud 
erakonna uus peasekretär Kajar 
Lember, kes on organisatsiooni 
oluliselt tugevamaks muutnud. 
Kajar Lember rääkis kongressil 

sellest, et Rahvaliidul on paika 
pandud konkreetne tegevus-
kava 2008. aastaks, tõsiselt on 
käsile võetud erakonna Interneti 
koduleheküljel informatsiooni 
edastamine ja selle täiendamine. 
Samuti peab Lember vajalikuks le-
vitada Rahvaliidu ajalehte Teataja” 
otsepostitusega, et see jõuaks vä-
hemalt kõigi erakonna liikmeteni. 
Samuti hakatakse Teataja vahel 
ilmutama eraldi noortelisa. Rah-
valiidu hääbumisjutte kummutab 
ka fakt sellest, et erakonnal on 
tänasel päeval olemas üle 3000 
liikmega noorteorganisatsioon. 
Samuti kummutab Unt jutud või-
malikust Rahvaliidu ühinemisest 
mõne teise erakonnaga. Seda 
teemat on arutatud erakonnas nii 
maakondlikes kui piirkondlikes 
organisatsioonides ning leitud, et 
vähemalt praegu sellist sammu 
ette ei võeta. 
“Rahvaliit on ju suurima liikmes-
konna ja väga tugeva struktuuriga 
erakond, mis juba iseenesest vä-
listab ühinemisvajaduse,” on Meeli 
Undi kindel veendumus. Lahkujaid 
on olnud vaid üksikuid ja selle läbi 
liikmeskond kahanenud ei ole. 

Küsitlused ei kajasta 
tegelikkust  

Küsimus sellest, mida arvab Meeli 
Unt Rahvaliidule osaks saanud 
madalast toetusest erinevate 
küsitluste põhjal, jätab büroojuha-
taja rahulikuks. Unt ütleb, et need 
küsitlused on väga pealinnakesk-
sed. Teisalt saab tema arvates 
küsitlust alati suunata selliselt, et 
sealt tuleks nähtavale küsitlejatele 
soovitud tulemus. 
„Olen sellel teemal vestelnud 
paljude erakonnakaaslaste ja 
tuttavate inimestega. Kõigis nen-
des vestlustes on ilmnenud, et 
inimesed usuvad üha vähem eri-
nevate küsitluste tulemusi,” sõnas 
Unt. Meeli Undi enda ega ühegi 
inimese poole, kellega naine sellel 
teemal on vestelnud, pole ükski 
küsitlusfirma siiani pöördunud. 
“Rahvaliidu peamine valijaskond 
elab ikkagi maal ning väikelinna-
des ja seetõttu ei näita pealinna-
kesksed küsitlused tegelikku pilti,” 
on büroojuhataja veendunud. 
Samuti on Undi arvates nii, et 
liigne ühe erakonna materdamine 
meedias pöördub lõpuks mater-
dajate endi vastu ja tagajärjena 
erineb loodetud tulemus oluliselt 
soovitust. Samas tõdes büroo-

juhataja, et vigu tuleb otsida ka 
iseendast, mitte ainult süüdista-
da kõiges meediat või poliitilisi 
konkurente.

Tiitli tõi aktiivne töö
Mida arvab Unt ise talle osaks 
saanud tunnustusest? “Küllap on 
selle taga aastate-pikkune töö 
Rahvaliidus. Olen ise kuulunud 
sellesse erakonda alates 2000. 
aastast. Võib-olla ka fakt sellest, 
et olen erakonda juurde toonud 
üle 50 uue liikme. Samuti olen 
aidanud korjata inimestelt allkirju 
elektrijaamade erastamisplaani 
vastu, samuti kogusin allkirju 
Põltsamaa õendus-hooldushaigla 
tööle rakendamise toetuseks, 
kus me need allkirjad tollasele 
sotsiaalministrile Marko Pome-
rantsile üle andsime,” loetles 
Unt arvatavaid teeneid, mille 
põhjal talle erakonna auliikme 
tiitel omistati. Igal juhul on Meeli 
Undil tunnustava tiitli üle siiralt 
hea meel ning ta usub, et jätkab 
tööd erakonna parema tuleviku 
nimel seni, kuni selleks jaksu ja 
jõudu jätkub.
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Esmaspäeval, 03. detsembril 

peeti linnavalitsuse istungit. Mari 

lasteaias tähistati  I adventi, kell 

13.30 oli Mari Lasteaias esmaabi-

koolitus personalile. Teisipäeval, 

04.detsembril toimus Carl Schmidti 

majas eakate jõulupidu. Kolmapäe-

val, 05. detsembril kell 11.00 algab 

Põltsamaa Kultuurikeskuses Viljandi 

Laste-ja Noorteteater REKY etendus 

“Jõuluvana oodates”. Kell 18.00 

viibivad volikogu liikmed ja linnavalit-

suse ametnikud Tartus Sadamateatris 

etendusel „Faust“.  Neljapäeval, 06. 

detsembril kell 19.00 algab Põltsa-

maa kultuurikeskuses Pärnu teatri 

“Endla”  etendus “Võikõllane üü”. 

Laupäeval, 08.detsembril kell 10.00 

- 15.00 kestab Põltsamaa kultuurikes-

kuses kodukäsitöö laat. Pühapäeval, 

09. detsembril kell 13.00 - 16.00 on 

lossihoovis käsitööseltsi värkstoas 

avatud uste päev ja töötab jõulukau-

nistuste nõelviltimise töötuba.

Puhkused:
03.12.-08.12. Põltsamaa Kultuu-

rikeskuse juhataja Irja Paavo.

MIS, MILLAL

PUURMANI
VALD

PÕLT SAMAA 
LINN

PÕLT SAMAA 
VALD

POLITSEIUUDISED

JÕGEVA
MAAKOND

Esmaspäeval, 03. detsembril 

toimus dokumendihaldussüsteemi 

Webdesktop tutvustus. Adavere las-

teaias tähistatie advendiaja algust. 

Lustivere Põhikoolis oli advendiaja 

alguse tähistamine ja advendiküünla 

süütamine. Teisipäeval, 04. detsemb-

ril osales Adavere Vaba Aja Keskuse 

juhataja PRIA korraldatud infopäeval 

„Külade uuendamise ja arendamise 

investeeringutoetus“, mis toimus 

Tabivere Vaba Aja Keskuses. Lusti-

vere Põhikoolis töötasid jõulueelsed 

töötoad. Kolmapäeval,  05. detsemb-

ril tähistatakse Adavere lasteaias 

puupäeva, valmistatakse puupäka-

pikke. Kell 17.30 jätkub vallamajas 

Cordoni perekooli kursus. Lustivere 

raamatukogus on küünlavalgusõhtu 

luule ja muusikaga, esineb Ülle Lätte. 

Neljapäeval, 06. detsembril kell 15.00 

algab vallavolikogu maakomisjoni 

koosolek. Adavere lasteaialapsed 

külastavad Vaba Aja Keskuse jõu-

lutöötuba, kus koos valmistatakse 

jõulukaarte. Adavere Põhikooli alg-

klassid Vanemuises etendusel „Lõvi, 

nõid ja riidekapp“. Kell 17.30 laulavad 

Adavere Mõisa saalis õpilaskodu 

tütarlapsed. Reedel, 07. detsembril  

pannakse Adavere lasteaias üles 

näitus vanaaegsetest jõuluehetest.

PAJUSI 
VALD

Esmaspäeval,  03. detsembril koh-

tus Pisisaare Algkooli pere Jõgeval 

külmapealinna päkapikkudega. Reedel, 

14. detsembril toimub Pisisaare Algkooli 

ja Aidu Lasteaed-Algkooli sõit Tallinna. 

Jalutatakse  jõulumeeleolus vanalinnas ja 

vaadatakse Nukuteatri etendust “Bullerby 

jõulud”. Kolmapäeval, 19. detsembril 

algusega kell 11.00 toimub Põltsamaa 

kirikus Pajusi valla jõulujumalateenistus. 

Reedel, 21.detsembril algusega kell 10.30 

on Pisisaare Algkoolis jõulupidu. 

MIS, MILLAL

Teisipäeval, 04. detsembril toimus 

volikogu eelarve- ja majanduskomisjoni 

koosolek. Arutusel oli  2008. a eelarve 

koostamine. Kolmapäeval, 05. detsembril 

kell 10.00 avatakse liiklussõlm, algab väi-

kesel (vanal) sillal ja 10.30 jõutakse kooli-

majja, seal algab 10.45 pressikonverents, 

kõned jm. osa. Kutsutud on vähemalt 70 

inimest. Kolmapäeval, 05. detsembril kell 

18.00 korraldab Puurmani Gümnaasium 

tänupeo - tänatakse koostööpartnereid ja 

sponsoreid, kes kooli abistavad. Sarnane 

üritus  toimus ka eelmisel aastal.

Esmaspäeval, 03. detsembril tä-

histati Imavere Põhikoolis ja lasteaias 

Mõmmi advendihommikut.  Päevakes-

kuse hoolekogu koosolek päevakesku-

ses. Teisipäeval, 04. detsembril viibisid   

raamatukogude juhatajad  K. Kull ja 

A. Jüris  Paides keskraamatukogus 

seminaril.  Noorsootööspetsialist R. 

Nõmmik  viibis Kesk-Eesti Noortekes-

kuses noorsootöötegijate 2007.a lõpu-

üritusel. vallamajas peeti vallavalitsuse 

istungit. Kolmapäeval, 05. detsembril 

09.30 peetakse vallamajas Imavere 

reoveepuhasti ehituse töökoosolekut. 

12.00 osaleb vallavanem J. Ellram JOL-

i juhatuse koosolekul. Kell 17.00 toimub 

Südamaa omavalitsusjuhtide kohtumi-

ne regionaalministri V. Reimaaga. Kell 

18.00 Imavere 4H klubi  õhtu “Salatoi-

mikud” noortetoas. Neljapäeval, 06. 

detsembril kell 13.00 algab Imaveres 

omavalitsuste kriisireguleerimise mees-

kondade juhtide koolituspäev. Reedel, 

07. detsembril Imavere hariduselu 180. 

aastapäeva tähistamine Imavere põhi-

kooli õpilastele. Kell 16.00 - Imavere 

ja Käsukonna 4H liikmed Järvamaa 

4H aastakoosolekul. Laupäeval, 08. 

detsembril Imavere kooli kokkutulek 

ja valla  hariduselu 180. aastapäeva   

tähistamine. Imavere korvpallitüdrukud 

osalevad Eesti meistrivõistlustel korv-

pallis BT ja C2T Paikusel. 

IMAVERE
VALD

Liiklusrikkumisest teata 
Liiklusliini numbrile 

14 900

Linna kolmanda lisa-
eelarve tegemise põh-
justas tulumaksu üle-
laekumine, sihtotstar-
belised lisalakumised 
riigilt ja toetus Kesk-
konnainvesteeringute 
Keskuselt. 

Kolmas lisa-eelarve kin-
nitas Põltsamaa linna 2007. 
aasta eelarve tuludesse 5 
261 673,60 krooni ulatu-
ses lisalaekumisi, millest 
1 594 146,60 krooni on 
projekti “Vana-Põltsamaa 
mõisa pargi kõnniteede 
katte uuendamine” toetus 

Keskkonnainvesteeringu-
te Keskuselt. Algselt oli 
linnal plaanis võtta 2007. 
aasta eelarvekulude fi-
nantseerimiseks 3 346 000 
krooni laenu, kuid nüüd 
kaetakse sellest summast 3 
000 000 krooni tulumaksu 
ülelaekumise arvelt, millele 
lisatakse reservfondist 346 
000 krooni, ja laenuvõtmine 
jääb hoopiski ära. Täien-
davalt jäi aga üle veel 1 
915 673,60 krooni, mille 
arvelt tehakse kulutusi, 
mis algselt linna-eelarvesse 
planeeritud ei olnud. 

Põltsamaa Ühisgüm-
naasium sai lisaraha

Põltsamaa Ühisgüm-
naasiumil ja Põltsamaa 
Ametikoolil on käsil ühine 
pilootprojekt hariduslike 
erivajadustega laste kooli-
tamiseks. Alates selle aasta 
esimesest septembrist on 
Põltsamaa Ametikooli juures 
avatud Ühisgümnaasiumi 8 
klass 12 õpilasega ja 9 klass 
13 õpilasega. Need õpilased 
on erivajadustega probleem-
sed lapsed, kellele üritatakse 
anda põhiharidust ja ka min-
gisugust erialast koolitust, 

kui see vähegi võimalik on.   
Pilootprojekti toetuseks 

eraldas Haridus- ja Tea-
dusministeerium investee-
ringutoetuseks Põltsamaa 
Ühisgümnaasiumile 216 
000 krooni õpilaskodu tee-
nuse osutamiseks ja 114 000 
krooni õpilaskodu sisustuse 
uuendamiseks. Täiendavalt 
personalikuludeks eraldati 
Haridus- ja Teadusminis-
teeriumi haridusreservi ra-
hadest Ühisgümnaasiumile 
326 040 krooni. 

 RAIVO FELDMANN

Põltsamaa linn tegi kolmanda lisa-
eelarve

Maavanem Aivar Kokk 
korraldas teenekatele 
jõgevamaalastele ja 
maakonna heaks palju 
head teinud inimestele 
Põltsamaa Kultuurikes-
kuses tänuhommiku-
söögi. Kohale oli kutsu-
tud 230 inimest. 

Reede hommikul Põltsa-
maal toimunud tänuhommi-
kusöögi juhatas sisse ja seda 
viis läbi EELK Põltsamaa 
Niguliste koguduse õpetaja 
Markus Haamer. Sündmusel 
lõi meeleolu Põltsamaa kogu-
duse segakoor, mille eesotsas 
seisab dirigent Reet Sester. 

Rahvast tuli kohale pal-
ju, kultuurikeskuse saal oli 
täidetud kaetud laudadega. 
Põltsamaa vaimulik juhatas 
sisse ühise söögipalve, mille 
pidas Markus Haameri isa 
vaimulik Eenok Haamer. 
Viimane rääkis enne söögi-
palvet rahvale ka pisut selle 
olemusest, minnes ajas taga-
si ja rääkides sellest, millisel 
kujul ja kombel söögipalve on 
alguse saanud. Laudu teenin-
dasid Põltsamaa Ametikooli 
noormehed ja neiud.

Kõnesid peeti tänuhom-
mikusöögi ajal väga palju. 
Kõnelejateks olid Jõgeva 
maavanem Aivar Kokk, Rii-
gikogu esimees Ene Ergma, 
Eesti Evangeelse Eestseisuse 
liige Miguel Zayas, Jõgeva 
Omavalitsuste Liidu esimees 
Toivo Tõnson, Jõgevamaa 
aasta õpetaja Vivian Paaksi, 
Mustvee Betaania koguduse 
pastor Paul Gill, maakonna 
spordirahva ja ettevõtjate 
esindaja Kalev Raudsepp, 

Põltsamaal toimus 
tänuhommikusöök

külaliikumise Kodukant 
maakonnaühenduse juhatu-
se esimees Karina Kaarepere 
ning Jõgevamaa kultuurirah-
va esindaja Airi Rütter.

Pärast kõnesid ja ühise 
söömaaja lõppu kutsus Mar-
kus Haamer rahva ette kõik 
maakonna vaimulikud, kes 
samuti tänusöögile kohale 
olid kutsutud. Koos rahvaga 
loeti meieisapalvet.

Jõuluaja alguse tänu-
hommikusöögi korraldami-
sele pani Jõgeva maavanem 
alguse möödunud aasta 1. 
detsembril, mil Kuremaa 
lossis toimus esimene taoline 
kokkusaamine. Ettevõetu 
näol on maakonnas välja ku-
junemas uus traditsioon. 

ÜLLE LÄTTE

Varastati VAZ

Ööl vastu 30. novembril 
on sisse murtud Jõgeva val-
las Siimusti külas asuvasse 
garaaži, kust on varastatud 
sõiduauto Vaz 2106. Kahju 
suurus on 6500 krooni. 
Politseile on vargusega seo-
tud isikud teada, juhtunu 
uurimiseks on alustatud 
kriminaalmenetlus.

Jälle akna kaudu poo-
di viina järele

1. detsembril kella 4.35 
ajal sai politsei teate, et 
Põltsamaal Lossi tänavas 

asuva kaupluse pakettaken 
on katki visatud ja poest on 
varastatud esialgsetel and-
metel plokk viina. Täpne 
kahju suurus on selgitami-
sel, juhtunu  uurimiseks 
on alustatud kriminaalme-
netlus.

Sõit lõppes kraavis

1. detsembril kella 00.30 
ajal juhtus liiklusõnnetus 
Puurmani vallas Tallin-
na-Tartu maantee 151. 
kilomeetril, kus sõiduau-
to Chevrolet, mida juhtis 
Olev (sünd 1948), sõitis 

teelt välja vasakule kraavi. 
Juht toimetati kiirabiga TÜ 
Kliinikumi, kust ta lubati 
kodusele ravile.

Tänu teatajale peeti 
kinni joobes juht

1. detsembril sai po-
litsei teate joobes juhist 
Põltsamaa vallas Adavere 
alevikus, kus kultuurimaja 
ees seisis sõiduauto Volvo, 
mille rooli joobes mees is-
tus. Politseipatrull pidas 
auto kella 13.35 ajal kinni 
Põltsamaa-Pajusi-Luige 
maantee 10. kilomeetril, 

selle roolis oli alkoholijoo-
bes Andres (sünd 1959).

 KLAIRE RÜNDVA,
 Lõuna Politseiprefektuuri 

Jõgeva Politsejaoskonna 
pressiesindaja

Kolmapäeval, 05. detsembril kell 

13.00 on haridus- ja kultuuriosakonna 

töötajad Torma vallas Linnuse talus 

osakonna nõupidamisel. Maavanem 

Aivar Kokk osaleb Tallinnas Soome 

suursaadiku Jaakko Kalela vastuvõtul. 

(06. detsembril 2007 tähistab Soome 

Vabariik oma iseseisvuse 90. aastapäe-

va.) 05. ja 06. detsembril on kantselei 

personali- ja asjaajamistalituse juhataja 

Kadi Länik personalijuhtide koostöö-

seminaril Haapsalus. Kolmapäevast 

reedeni viibib arengu- ja planeeringu-

osakonna juhataja kohusetäitja Mart 

Tooming töövisiidil Brüsselis, kus on 

kõne all energiamajandus ja kliima-

muutused. Neljapäeval, 06. detsembril 

kella 9-st 16-ni kestab  maavalitsuse 

kaminasaalis Jõgevamaa Noortekogu 

koolitus. Kell 18.30 osaleb maavanem 

Aivar Kokk Jõgevamaa koolijuhtide 

koolituse lõpetamisel. Reedel, 07. 

detsembril kell 11.00 osaleb maavanem 

Aivar Kokk Kiigemetsa koolis rahvus-

vahelisel puuetega inimeste päeva 

tähistamisel. 

Tänuhommikusöögile oli palutud 230 külalist üle kogu maakonna ja kaugemaltki.

Toidu mekkimise kõrvalt saadi aega ka juttu puhuda. Heldur 
Läänel ja Vello Kaselol jututeemasid igatahes jätkus.
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Keskraamatukogu sai uue 
täiendatud põhimääruse 
Linnavolikogus kinnitati 
äsja Keskraamatukogu uus 
põhimääruse ja kasutamise 
eeskiri. Nimetatud õigusakti-
de vastuvõtmine volikogus oli 
tingitud muudatustest “Rah-
varaamatukogu seaduses” 
ja teistes valdkonda puudu-
tavates riigi seadusandlikes 
aktides. 

Eelmine Keskraamatukogu 
põhimäärus jõustus 19. aprillil 
1999. aastal ja on nüüdseks lootu-
setult aegunud. Jõgeva Maakonna 
Keskraamatukogu kasutamise 
eeskirja on linnavolikogu küll napp 
aasta tagasi kohendanud, kuid kui 
millegi uue tegemine ette võtta, siis 
on mõistlik asjale ikka terviklikult 
läheneda, sest vastasel korral 
võivad Keskraamatukogu tööd 
reguleerivatesse seadusandlikesse 
aktidesse tööd segavad vastuolud 
sisse jääda. 

Jõgeva Maakonna Keskraama-
tukogu põhimäärusega määratak-
se ära raamatukogu ülesanded, 

juhtimine, direktori õigused ja 
kohustused, struktuur, kõik Kesk-
raamatukogu nõukogu valimist ja 
tegevust puudutav, vara, rahali-
sed vahendid ja finantseerimise 
põhimõtted, tegevuse kontroll, 
järelevalve ja aruandlus ning 
raamatukogu võimalik ümberkor-
raldamine ja tegevuse lõpetamise 
kord. Kasutamise eeskirjaga aga 
kehtestatakse Jõgeva Maakonna 
Keskraamatukogu teeninduse 
korraldus, lugejate õigused, kohus-
tused ja vastutus. Kui põhimäärus 
laiemale üldsusele vaevalt min-
git huvi pakub, siis kasutamise 
eeskirjaga puutuvad kokku kõik 
Keskraamatukogu kliendid. 

Mis siis kasutamise 
eeskirjas muutus?

Uues Jõgeva Maakonna Kesk-
raamatukogu eeskirjas on põhjali-
kumalt välja toodud lugeja isiku-
andmete loetelu. Samas öeldakse, 
et lugejate andmebaas on ainult 
raamatukogusiseseks kasutami-

seks ja juurdepääs isikuandmetele 
on ainult teenuseid osutavatel 
raamatukogutöötajatel. 

Nüüdsest saab registreeritud 
lugeja soovi korral kasutada raa-
matukoguteenuseid ka ID-kaardi-
ga. Raamatukogukaart (lugejapi-
let), mis on tasuline, väljastatakse 
aga ainult neile, kes seda soovivad 
ning raamatukogukaarti saab ka-
sutada kõigis Jõgeva Maakonna 
rahvaraamatukogudes. 

Lugeja kohustusi ja vastutust 
käsitlevast osast jäeti välja niini-
metatud viivisevabad neljapäevad 
laenutähtaja ületajatele. Keskraa-
matukogu soovib sellega märku 
anda, et laenutähtaja ületamine 
ei ole soodne ei raamatukogule ega 
laenutajale. 

Jõgeva Maakonna Keskraa-
matukogu uus põhimäärus ja 
kasutamise eeskiri linnavolikogus 
diskussiooni ei tekitanud ning 
mõlemad määrused kinnitati ühe-
häälselt.  

RAIVO FELDMANN

Projektorganisatsioon 
eMaakond on kutsu-
tud ellu eesmärgiga 
koordineerida maa-
kondlikul ja kohaliku 
omavalitsuse tasandil 
infoühiskonna edasi-
arendamist. eMaakonna 
pilootprojekti reali-
seerimiseks on välja 
valitud neli maakonda, 
Järva, Jõgeva, Valga ja 
Viljandi maakonnad, 
kus koostöösse kaasa-
takse kohalikud omava-
litsused, kui nad selleks 
soovi avaldavad. 

eValitsus töötab Eesti 
riigis juba kuus aastat. 
Nüüd on aga projektorgani-
satsiooni eMaakond arvates 
saabunud aeg, et astuda 
samm edasi ja töötada välja 
X-teed toetav riigile kuuluv 
enimkasutatud dokumen-
dihaldusprogrammidega 
ühilduv kohalike omavalit-
suste infosüsteem. Projekti 
lõppeesmärgiks on ühtse 
infosüsteemi väljatöötami-
ne ja juurutamine kohalike 
omavalitsuste ja volikogude 
tasandil selleks, et koda-
nikel oleks kerge ennast 
kohalikus omavalitsuses 
toimuvaga kurssi viia. Vo-
likogu istungid aga oleksid 
reaalajas volikogu saalis 
oleva veebikaamera kaas-
abil kõigile huvilistele ka 
koduarvutist jälgitavad. 

eMaakonna pilootpro-
jekt rakendatakse esi-
meses järjekorras Järva, 
Jõgeva, Valga ja Viljandi 
maakonna nendes omava-
litsustes, kes võtsid enne 
30. oktoobrit vastu siduva 
kohustuse programm aas-
tal 2009. kasutusele võtta. 
Jõgeva maakonnas veab 
eMaakonna pilootprojekti 

maasekretär Henri Pook, 
kes viimasel linnavolikogu 
istungil andis pilootprojek-
tist linnavolikogulastele 
põhjaliku ülevaate ja vas-
tas küsimustele. Pärast 
väikest arutelu otsustasid 
linnavolikogulased, et Põlt-
samaa linnal on mõttekas 
eMaakonna pilootprojektis 
osaleda, eriti kui arvestada, 
et pilootprojekti juuruta-
mise kulud katab loodeta-
vasti riik. Kui peaks aga 
juhtuma nii, et eMaakonna 
pilotprojekt mingitel põh-
justel ei realiseeru, siis 
kohalikul omavalitsusel ka 
mingeid kulutusi ei teki. 
Küll aga on kohaliku oma-
valitsuse ülesanne, tagada 
pärast vastavate program-
mide kasutuselevõttu nende 
haldamine, mida on odavam 
teha tsentraalselt läbi maa-

konna keskserveri.
eMaakonna pilootpro-

jekti käivitamise eeldatav 
rahaline maht on 2,4 mil-
jonit krooni, mis täpsustub 
hinnapakkumiste võtmisel 
tarkvara tehnilise kirjel-
duse valmimise järgselt. 
Projektis osaleva kohaliku 
omavalitsuse omafinantsee-
rimist aga pilootprojekt ette 
ei näe. Kogu pilootprojekti 
juurutamise kulud peaks 
katma riik, mis on tegelikult 
Majandusministeeriumis 
esialgu veel otsustamata. 

Pilootprojekti raames 
tehtavaks esimeseks ku-
lutuseks oleks kohalike 
omavalitsuste infosüstee-
mide arhitektuuri loomine 
ja siis programmeerimine, 
millele järgneks lihtsate ka-
sutajaliideste (infoakende) 
loomine, nagu näiteks voli-
kogude ja valitsuste liikme-
tele, kodanikele-külalistele, 
kantseleile ja süsteemihal-
dajatele. Edasi tuleks ava-
like vaadete kujundamine, 
koolitused, programmide 
kasutuselevõtu toetamine 
ja kasutuselevõtujärgsete 
monitooringute tegemine. 
Projekti käigus soetatakse 

ka volikogude istungitesaa-
lidesse istungite avalikuks 
jälgimiseks vajalikud teh-
noloogilised seadmed ning 
vajadusel olemasolevatest 
kiiremad Internetiühendu-
sed. Projekt on tegelikult 
niivõrd uus ja ulatuslik, et 
paratamatult tuleb teostada 
ka projektiga kaasnevate 
õiguslike muudatuste vaja-
duse analüüs.

Kohalike omavalitsuste 
veebilehed on tänasel päe-
val väga mitmekesised ja 
erineva tasemega. Peaaegu 
üldse ei näe aga volikogu-
de istungitesaale, kus iga 
volikogu liikme ees laual 
oleks paberite asemel süle-
arvutid. Eks omad piirid on 
selles valdkonnas seadnud 
ka paljude kohalike omava-
litsuste kõhnad rahakotid, 
mis ei olegi seni võimalda-
nud infosüsteemide kõrgel 
tasemel väljatöötamist. See-
tõttu võime tasemel infosüs-
teemidest rääkida ainult 
Tallinna, Tartu ja Pärnu 
linnade omavalitsustes. 
Tallinna linn paistab silma 
eriliselt keerulise süsteemi 
poolest, mis tekitab Henri 
Poogis küsimusi, mis see 

kõik maksma läks ja kuidas 
nad seal sellise keerulise 
süsteemi ülesehitamisega 
üldse toime on tulnud. 

Tartu linn aga on Eestis 
tuntud vaimse keskusena ja 
seal on Henri Poogi sõnul 
tegemist huvitava infosüs-
teemi rakendusega, kus 
kõik linnavolikogu tööst 
ja tegemistest huvitatud 
inimesed saavad istungeid 
jälgida veebikaamera va-
hendusel läbi Interneti. 
See tagab linnakodanike 
kontrolli kõige üle, mis lin-
navolikogus toimub. Huvi-
line saab reaalajas jälgida, 
kes ja kuidas linnavolikogu 
istungil toimetab. Henri 
Poogi sõnul on ka Pärnu 
linn oma süsteemide eda-
siarendamisel kiiresti eda-
si liikumas ning seal on 
kõik linnavolikogu liikmed 
ühendatud digitaalselt, oma 
paroolidega, linnavalitsuse 
liikmetega ühtsesse prog-
rammi ja saavad seal vabalt 
oma toimetusi toimetada. 

Maasekretär  Henri 
Pook uuris Riigikontrolli 
koostatud omavalitsuste 
kontrollakte ja kohalike 
omavalitsuste digitaalseid 
lähenemisi dokumendihal-
dusele ning tuli alljärgneva-
tele järeldustele: “Kasutusel 
on väga palju erinevaid 
dokumendihaldussüsteeme. 
Osa nendest süsteemidest 
on äärmiselt lihtsad, mis 
on iseenesest hea, kuid sa-
mas ei suuda väga lihtsad 
süsteemid täita kõiki koda-
nike teenimiseks vajalikke 
nõudeid. Ainult jõukamates 
omavalitsustes on kasutusel 
dokumendihaldussüstee-
mid, kus kodanikud saavad 
alustada erinevate doku-
mentide digitaalselt täit-
mist ja ka lõpetada doku-
ment digitaalse allkirjaga. 
Selline väga erinev tase riigi 
kohalikes omavalitsustes 
andiski idee, töötada välja 
selline tarkvara, mis on või-
malik kasutusele võtta igas 
omavalitsuses ühtemoodi ja 
ühtse põhimõtte alusel.” 

 RAIVO FELDMANN

eMaakond on projektorganisatsioon, mis on realiseeritud 4 maa-
valitsuse (Järva, Jõgeva, Valga, Viljandi) vahelise raamlepinguga, 
et koordineerida maakondlikul tasandil infoühiskonna arendamist. 
Maavalitsustega koostöösse kaasatakse ka 4 maakonna omavalit-
susi, nende allasutusi ja kolmanda sektori organisatsioone, kusjuu-
res 4 maavalitsuse Pilootprojektiga on vastavalt lepingule võimalik 
jooksvalt liituda teistelgi maakondadel. 

Linn osaleb pilootprojektis

Põltsamaa vallavolikogu keh-
testas uue sotsiaaleluruumide 
üürile andmise ja nende kasu-
tamise korra. Korrakohaselt 
maksab öö varjupaigas ööbijale 
100 krooni.

Sotsiaaleluruumidena on Põlt-
samaa vallas kasutusel sotsiaalkor-
terid. Neist kaks asuvad Adaveres. 
Eraldi sotsiaalobjektina on olemas 
veel varjupaik Lustiveres ning ela-
mu Pauastvere külas. Viimases 
elavad kaks valla registrisse kantud 
inimest, kel oma elukoht puudub. 
Sotsiaaleluruumide üürimise ja ka-
sutamise korda tutvustas Põltsamaa 
valla sotsiaalosakonna juhataja Anne 
Veiram. Volikogulased said ülevaate, 
kes ja millistel tingimustel sotsiaal-
eluruume võib taotleda, kes tasub 
sotsiaaleluruumide kasutamisega 
seotud kulutused. 

Vastuvõetud korra kohaselt mak-
savad Põltsamaa valla sotsiaalkorte-
rites elavad inimesed tehtud kulutus-
te eest ise, tõsi küll, neile kehtivad 
selles osas mitmed soodustused. 

Valla poolt pakutavatele sotsiaal-
teenustele kehtestatakse vastkinni-

tatud korras ka hinnad. Nii tuleb 
näiteks varjupaigas öö veetmise eest 
tasuda sada krooni. On olnud juhu-
seid, kus varjupaika on kasutanud 
väljaspool Põltsamaa valda elavad 
inimesed. Sel juhul saadetakse kasu-
tatud teenuse eest arve sellele oma-
valitsusele, kust varjupaiga kasutaja 
pärit on. Sotsiaaleluruumi üürile 
andmise korras on kehtestatud tingi-
mused, keda võib sellele pinnale sisse 
registreerida. Selleks sõlmitakse 
sotsiaaleluruumi kasutajaga leping, 
mille pikkuseks on üldjuhul aasta 
ja lepinguid tavaliselt ei pikendata. 
Inimesed, kellega sotsiaalpinnale 
elama asumiseks üürileping sõlmi-
takse, ei tohiks olla üürivõlglased, 
neil ei tohiks olla käitumisprobleeme. 
Sotsiaalpinnale registreeritavalt 
inimeselt võetakse allkiri selle koh-
ta, et ta on teadlik oma õigustest ja 
kohustustest, mille ta endale selle 
lepingu sõlmimisel võtab. 

TOOMAS REINPÕLD

Vallas  hakkab kehtima uus 
sotsiaaleluruumide kasutamise kord 

Õpilaskodu neiud esine-
vad kontserdiga

Adavere Õpilaskodu tü-
tarlapsed esinevad neljapäeva 
õhtul oma kooli perele kontser-
diga.  Eestvedajaks on õpilasko-
du neiu Stina-Mari Pärlin, kes 
saadab laule kitarril. Kontsert 
on kokku pandud neidude 
endi poolt. Esitamisele tuleb 
kümmekond omaloomingulist 
pala. Kontserdiga tähistatakse 
advendiaja algust. VU
Tõrukeses tähistatakse 
Puupäeva

Täna ootavad lasteaed Tõ-
ruke koolieelikud külla Adavere 
põhikooli poisse koos tööõpetuse 
õpetaja Peeter Aruojaga. Külali-
sed toovad kaasa omavalmista-
tud suure Eestimaad kujutava 
pusle, mis siis üheskoos kokku 
laotakse. Ettevõtmine toimub 
Eesti Metsatööstuse Liidu poolt 
korraldatava Puupäeva raames. 
Lisaks saavad pusleprojektis 
osalejad laste jaoks ka vasta-
vateemalised joonistusvihikud, 
kus on pildid puudest, metsast 
ja puidust toodetest. Kohalik 
metsamees ja Tõrukese lapse-
vanem Avo Jürissaar vestleb 
lastega puudest kui elusolendi-
test ja nende kaitsest. VU
Lapsed küpsetavad palli-
mere tarvis piparkooke

Sel nädalal algas lasteaias 
Tõruke suur piparkookide 
küpsetamine. Esmaspäeval toi-
metas lasteaia hoolekogu liige 
Raul Kirsel kohale suure hulga 
piparkoogitainast. Koolieelikute 
rühmadel on plaanis minna 
omaküpsetatud piparkooke lau-
päeval toimuvale jõululaadale 
müüma. Müügist saadud tulust 
loodetakse lisa tõelise pallimere 
ostmisel. VU
 Vabadussamba jaoks on 
annetatud juba ligi 400 
000 krooni

SA Vabaduse Monument on 
kogunud vabadussamba toetu-
seks annetustena juba ligi 400 
000 krooni. 

Annetusi on teinud üle 3000 
inimese, lisaks on monumendi 
rajamiseks raha andnud mit-
med ettevõtted ja organisatsioo-
nid. BNS

Kui praegu kasutab linnavolikogu istungil sülearvutit linnavalitsuse õigusnõunik Martin Sulp (pil-
dil paremal)  ja vahel ka linnavolikogu liige Margus Oro, siis pilootprojekti realiseerumisel saab 
peatselt ka linnavolikogu esimees Toivo Kroon (vasakul) oma tööd paberivabalt, vaid sülearvuti-
te kaasabil teha.
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Reedel toimus Põltsa-
maa Kultuurikeskuses 
MTÜ Jõgevamaa Äri-
klubi poolt äsja välja 
antud raamatu “Maa-
konna ja omavalitsuste 
juhid Kalevipoja tegu-
de maalt” esitlus. Jõge-
vamaa juhtide raamatu 
koostas Jaan Lukas, 
toimetajatöö tegi Tiit 
Lääne.

Äsja trükist ilmunud raa-
mat tutvustab taasiseseisvu-
nud Eesti Jõgevamaa valla- ja 
linnajuhte ning maavane-
maid. 

“Nende inimeste roll, kel-
lest see raamat räägib, on 
olnud suur ja oluline, et Jõge-
vamaa on just selline, nagu ta 
on,” ütleb Jõgeva maavanem 
Aivar Kokk eessõnas.  Kokk 
on ühtlasi nimetatud trüki-
se kirjastajaks. Maavanem 
nimetab, et võttis maakonna 
inimeste ja nende poolt tehtu 
kajastamise raamatutes oma 
südameasjaks, et rahvas ei 
unustaks neid inimesi, kes on 
maakonna heaks midagi ära 
teinud. “Maakonna ja oma-
valitsuste juhid Kalevipoja 
tegude maalt” oli kolmas  Ai-
var Koka ja MTÜ Jõgevamaa 
Äriklubi poolt välja antud raa-
mat. Juba lähiajal on trükist 
oodata ka kaht järgmist. 

Otsus võeti vastu 
ühiselt

Raamatu esitlusel võtsid 
sõna nii maavanem ise kui 
ka Jõgevamaa Omavalitsuste 
Liidu (OVL) tegevjuht Ants 
Orgulas. Orgulas kiitis heaks, 
et murrangulistel ajajärkudel 
toimunud sündmusi ja selles 
osalenud inimesi raamatusse 
jäädvustatakse. 

“Kõnesolev on ühe etapi 
raamat, kuid maakonnas on 
ka aastaraamatud, kus oleme 
samuti püüdnud sisse viia 
põhimõtte, et andmed oleksid 

Jõgevamaa edasiviijad vermitakse 
raamatutesse

võrreldavad. Seda kõike on 
vaja selleks, et järeltulevatel 
põlvkondadel oleks olemas 
materjal, mille põhjal nad 
saavad tutvuda eelkäijate elu 
ja sellel ajal olnud probleemi-
dega. Väga lihtne on ütelda 
näiteks, et kümme aastat on 
midagi valesti tehtud. Kuid 
igal ajajärgul esinevad oma 
probleemid ja lahendused 
ja nendest tuleb aru saada,” 
rääkis Orgulas, nimetades, et 
raamatus sisalduv on osake 
järjepidevusest ja teadmisest, 
mida sellel ajal on tehtud. 
OVL  tegevjuht nimetas, et 
temastki ei läinud raamatute-
gemise protsess mööda. Kuna 
inimesed on erinevad ja oma 
tööga hõivatud, tuli hoolitse-
da, et nad ei unustaks oma 
osalust raamatu koostamisel. 
Otsus raamat välja anda tuli 
Orgulase sõnul aasta tagasi 
samade inimeste ühise taht-
misena.

Lukasel käsil juba kol-
mas raamat

Raamatu koostaja ajakir-
janik Jaan Lukas sõnab, et 
möödunud aastal Kuremaal 
eelmise maakonna raamatu 
tutvustamisel olles oli teada 
juba nüüd ilmunud raamatu 
väljaandmise idee. Ka möö-
dunud raamatu koostajaks oli 
Jaan Lukas. Kui aastatagune 
raamat rääkis nõukogudeaeg-
setest põllumeestest, ettevõte-
te ning asutuste juhtidest, siis 
äsja ilmunud raamat räägib 
taasiseseisvunud Eesti Vaba-
riigi inimestest. 

“Koostamine algas aasta 
tagasi ja kestis 2007. aasta 
kevadeni. Mõnede juures tuli 
mul materjali hankimiseks 
kohapeal ära käia ja nendega 
vestelda, mõned tulid ise minu 
juurde, mõned aga saatsid 
materjali meilitsi. Inimeste 
suhtumine on erinev,” rääkis 

Lukas, selgitades, et raamat 
jutustab ajast, mil Eestis 
tekkisid omavalitsused ja 
kuidas paljud juhtidest olid 
esmakordselt omavalitsuse 
juhid. 

“1990. aastad olid üldse 
Eesti Vabariigis oluline ja 
huvitav periood. Praegu tegut-
sevate omavalitsuste juhtide 
poolt sai raamatusse sellist 
materjali, mis oli huvitavam 
ja kordumatu ja millest pole 
ajalehtedes varem pidevalt 
kirjutatud,” rääkis raamatu 
koostaja. Tema sõnul said 
raamatukaante vahele ca 94 
inimese lood. 

Hetkel koostab Lukas juba 
järgmist maakonna raamatut, 
milleks on spordileksikon. 
Raamatusse saavad maakon-
na tuntumad sportlased, väga 
suur osa nendest on põltsa-
maalased. 

Trükiste jada jätkub

Ilmumas on veel ka raamat 
akadeemik Hans Küütsist, kes 
on olnud maakonnas kaua-
aegne sordiaretuse instituudi 
juhataja. Selle raamatu koos-
tajaks on ajakirjanik Riina 
Mägi. Tulemas on maakonna 
aastaraamat. Edaspidi soovi-
takse välja anda ka maakonna 
kultuuriinimeste raamatut. 
Orgulas nimetas, et kuna 
puudub nii inim- kui rahaline 
ressurss, et kõiki neid raama-
tud korraga välja anda, siis on 
võetud plaani igal aastal välja 
anda üks raamat. 

Maavanem Aivar Kokk, 
kelle idee maakonna raamatu-
te väljaandmine on, sõnas, et 
tema teha on nende raamatute 
kirjastamine, finantsmurede 
lahendamine ning raamatu 
kirjutajate, toimetajate, kül-
jendajate ja trükkijate leid-
mine. 

“Raamatute kirjastamist 
sai alustatud raamatuga minu 
enda isast, sellele järgnesid 
põllumehed, nüüd omavalit-
suste juhid. Raamatu Ants 
Küütsist tahaks valmis saa-
da 20. detsembriks, kui on 
tema 75. sünnipäev. Järgmise 
aasta 1. veebruaril saame 
loodetavasti näha Jõgeva-
maa spordiinimeste leksikoni. 
Usun, et sellega raamatute 
väljaandmine ei piirdu,” viitas 
maavanem. “Kui kõik hästi 
läheb, räägime aasta pärast ka 
kultuuriinimestest ja edaspidi 
millalgi haridusinimestest.”

Äsja trükist i lmunud 
raamatu said kõik esitlusele 
ja ka tänuhommikusöögi-
le kutsutud inimesed. Kõik 
soovijad said raamatusse ka 
autogrammid, seda võimalust 
tõttasid nii mitmedki värsked 
raamatuomanikud usinasti 
kasutama. 

ÜLLE LÄTTE

Kuhu jäid teiste koolide 
male- ja kabehuvilised?

Põltsamaa ühisgümnaasiumis 
läbi viidud koolinoorte meistri-
võistlustel males ja kabes osales 
3 vanusegrupis 20 mänguhuvilist 
ühisgümnaasiumist, 2 Jõgevalt ja 
2 Lustiverest. Kuhu jäid aga teis-
te koolide maletajad ja kabetajad? 
Tundub, et enamikus maakonna 
koolides on male- ja kabemäng 
jäetud unarusse. Miks?

Meistrivõistluste mõõdu 
males andis välja kõige vanemate 
poiste turniir, kus 6 osavõtjast 
jõudsid esikolmikusse Sander 
Saarik, Kaspar Kiiman ja Erik 
Kesa Põltsamaa ühisgümnaa-
siumist. Kõige nooremaid poisse 
(1993. a. sündinud ja nooremad) 
võistles vaid 1 - Ants-Marten 
Prii Jõgevalt. Veidi vanematest, 
1991-1992. a. sündinud pois-
test tõstsid teistest osavamalt 
malenuppe Innar Joost Jõgevalt 
ja Sven Pruel ning Sten Vridolin 
Põltsamaalt. Sama vanuseklassi 
tütarlastest jõudsid esikolmikus-
se Liis Emajõe, Merilin Lumiste 
ja Kairi Vilgats. Kõige nooremas 
vanuseklassis polnud tütarlastest 
ühtki nuputõstjat, kõige vanemas 
vanusegrupis mängis ainsana 
Kaili Neverovskaja. 

Kabemängus olid tütarlastest 
alates nooremast vanusegru-
pist oskajamad Carina Aria, 
Liis Kaup ja Kerli Paltsmar 
(kõik Põltsamaa ÜG), Anne 
Limberg (Lustivere) ja Kaia 
Vester ning Marina Saks ja Kaili 
Neverovskaja. 

Poistest olid kabes teistest 
nupukamad kahes esimeses va-
nusegrupis Martin Koho, Kaarel 
Rebane, Andre Maisväli ning 
Marten Kits, Mario Olgo ja Jakob 
Goroško. 
Malet ja kabet mängiti ka 
kultuurikeskuses

Põltsamaa kultuurikesku-
ses mängiti malet ja kabet ning 
nuputati mälumängu küsimuste 
kallal möödunud nädala reede 
õhtul. Osalisteks OÜ Põltsamaa 
Graniit, AS Puit-Profiil ja AS TK 
Team. Kutsututest jäi kahjuks 
kohale tulemata AS Konesko 
esindus. Males tegid puhta töö 
OÜ Põltsamaa Graniit peainsener 
Vambola Plink ja laia profiiliga 
ekskavaatorijuht Oskar Kivimets. 
Visalt mängis ka ASi Puit-Profiil 
juhataja Tiit Saar. Kabemängus 
oli ruudulise laua taga ka erksaid 
naismängijaid (Tiina Saar ASist 
Puit-Profiil, ASi TK Team meister 
Heli Palgi ja monteerija Jaanika 
Olev). Üldvõit kabes kuuluski 
ASle TK Team.

Malemängus oli OÜl Põltsa-
maa Graniit välja panna tugev 
nelik. Nende tugisambad Rein 
Mäll ja Vambola Plink on tuntust 
kogunud sel rindel 3-4 aastaküm-
met. Ridamisi õigeid vastuseid 
teadsid ka ASi TK Team ja ASi 
Puit-Profiil mälumängurid. 

Uuel aastal, täpsemalt 
märtsikuus, saadakse taas kokku 
Felixhallis, siis juba võrk- ja 
jalgpallis ning perede mitmevõist-
luses. 
Veel malest

Pühapäeval, 9. detsembril 
algusega kell 11.00 mängitakse 
Põltsamaa kultuurikeskuses 
jällegi malet. Siis on malelauda-
de taga üksteise mänguoskusi 
kontrollimas Põltsamaa linna ja 
valla, Põltsamaa ühisgümnaasiu-
mi ning siinse kooli vilistlaste 6-
liikmelised (5 mees- ja 1 naismän-
gija) võistkonnad. Kõigi eelduste 
kohaselt on oodata huvitavat ja 
tasavägist nelikkohtumist. 

 VILLU OJASSALU

Jõgevamaa saalijalgpalli meistrivõistlused toimusid möödunud laupäeval Põltsa-
maal. Pingelistest pallilahingutest hoolimata ei suutnud Jõgeva linna jalgpallurid 
mullust esikohta kaitsta.. Pronksimängus võitis Põltsamaa Tervis Jõgeva linna 4:1. 
Finaalis võitis Põltsamaa Sport FC Tabiveret 3:1. Viienda koha sai turniiril Jõgeva 
Noorus, kuuenda Vaimastvere Illi, seitsmes oli Põltsamaa Spordikool ja kaheksas 
Jõgeva Nooruse II võistkond. Jõgevamaa meister Põltsamaa Sport mängis koosseisus: 
Harri Andruse, Tauno Anvelt, Ranno Miller, Rünno Miller, Jaanus Jürissaar, Rauno 
Pikver, Hardi Kulu, Margo Jõemets, Marek Martinson, Sten Viks, Vallo Goroško.

 SILVAR LUHT

Jõgevamaa saalijalgpalli 
meistriks tuli Põltsamaa Sport 

Möödunud nä-
dala neljapäeval 
toimus Tallinnas 
Rocca Al Mare 
bowling´usaalis 
1 4 .  L i o n s i 
bowling´uturniir. 
Turniirist võttis 
osa üle Eesti 24 
võistkonda 22 
klubist kokku 96 
mängijaga. Män-
gijate hulgas oli 
ka kolm leedide 
ja mitu segavõist-
konda. 

Nagu alati , 
valitses saalis 
sõbralik, mõnus õhkkond, kus meeldiv omavahel suhel-
da. Võistlemas oli ka Põltsamaa Lionsi klubi esindus 
koosseisus Ando Timm, Endo Mattisen, Toomas Kulu ja 
Mart Joosep. 

Sel aastal saavutati igati tubli võistkondlik teine 
koht. Individuaalselt saavutas 187 punktiga teise koha 
Mart Joosep. 

Ka varasematel aastatel on Põltsamaa Lions klubi 
näidanud bowling´uturniiridel häid tulemusi: on saavu-
tatud esimesi, teisi, kolmandaid kohti võistkondlikult ja 
ka individuaalselt. 

Klubi liikmed on mitmel korral omakeskis arutanud 
bowling´usaali võimalikkusest Põltsamaa linnas. Võib-
olla saab selline mõte ka kunagi teoks.

Põltsamaa lionid olid 
bowling´us teiste “lõvide” 
seas teised

Bowlingumeeskond: Mart Joosep, Ando 
Timm, Endo Mattisen ja Toomas Kulu. 

Jõgevamaa juhtide raamatu koostaja Jaan Lukas jagas soovijatele lahkesti autogramme. 
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Mehed baaris: 
“Ma abiellusin ja nüüd 
olen mina oma naisega 
üks!” 
“Hmm.. aga mina olen 
oma naisega kümme.” 
“Mismoodi?” 
“Mu naine on üks ja mina 
null...”

Väeosas noomib seersant 
sõdureid: 
“Nii ei lähe! Kui kirjutate 
koju, siis pidage meeles 
riigisaladuse rikkumise 
eest määratavaid karistu-
si! Just siin üks kirjutas, 
et läheme missioonile 
Iraaki, teine, et Balkanile, 
kolmas, et staabis istuvad 
ainult jobud...”

Arsti kabinetti tormab 
ähmis õde: 
„Doktor, doktor! See 
154. palati simulant on 
surnud!” 
„Mnjaa... Seekord läks ta 
küll veidi liiale!”

“Doktor, mul on raske ja 
valulik hingata!” 
“Miks te siis ennast piina-
te. Ärge hingake!”

Mees kurdab arstile, et 
ei saa käte värisemisest 
lahti. 
“Kas joote palju?” 
“Ei, mul loksub suurem 
osa maha.”

Arst: “Teil on viimane aeg 
endale prillid osta.” 
Mees: “Miks?” 
Arst: Sest seekord tulite te 
visiidile mitte uksest, vaid 
aknast!”

Arsti elukutse on suurepä-
rane, ütled naisterahvale: 
“Võtke riidest lahti!” ja 
arve saadad tema mehele.

Kohtuvad kaks arsti: 
“Teil on patsientide hulgas 
ebatavaline populaarsus. 
Kas olete avastanud mingi 
imerohu?” 
“Jah. Ma ei keela neil 
suitsetada ega juua.”

Sõbrad omavahel: 
„Tead, ma kohtusin täna 
ühe kena tibiga, me jaluta-
sime vanalinnas... Ta isegi 
mainis, et olen ta surnud 
venna moodi.“ 
„Ma ju ütlesin sulle enne, 
et oled täna kuidagi 
kahvatu, silmaalused 
mustad...“

Lapsed õues: 
„Meie peres on kolm last ja 
igaühel on oma tuba!“ 
„Aga meie peres on neli 
last ja igaühel on oma 
jalgratas!“ 
„Aga meie... meie peres on 
viis last ja igaühel on oma 
isa!“

Kaks inimest sõidavad 
autoga ja peatuvad, sest 
valgusfooris süttib punane 
tuli. Nende kõrval peatub 
teine auto, mis varjab juhi 
eest valgusfoori ära. 
Juht ütleb kõrvalsõitjale: 
“Teata mulle kui roheline 
tuleb!”. 
Mõne hetke pärast ütleb 
kõrvalsõitja: 
“Roheline...” 
Juht paneb käigu sisse 
ning hakkab liikuma, kuid 
teeb avarii. 
“...žiguli tuleb”, lõpetab 
kõrvalsõitja oma lause.

HOROSKOOP
NALJANURK

Selle ristsõna vastuseid ootame 11. detsembriks.
Eelmise ristsõna õige vas tus oli: ”KAS SEE, KES SU 
RAHAST JA VÄÄRTASJADEST VABASTAB, ON VA-
BASTAJA.”
Eelmisele ristsõnale saa bus    32 õiget  vastust. 
Auhinna (60 krooni) võitis KALJO LAANSALU Põltsa-
maalt.

Vali Uudised nr. 94

VASTUS____________________________________

____________________________________________

NIMI JA  AADRESS: __________________________

____________________________________________

Auhinna saab kätte ajalehe Vali Uudised toimetusest aad-
ressil Pajusi mnt. 22, Põltsamaa. Võitjal pa lu me kaa sa võt ta 
isi kut tõen dav do ku ment ja  isi kukood.

Ristsõna koostas Heino Laagus
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Vabariigi President 
kuulutas välja keskkon-
navastutuse seaduse, 
mis kohustab kesk-
konnale olulist kahju 
tekitanud isikut seda 
kahju reaalselt looduses 
heastama.

Keskkonnavastu-
tuse seaduse eelnõu 
valmistas ette Keskkon-
naministeeriumi juurde 
moodustatud töörühm 
Euroopa Liidu samateemalise direktiivi alusel ja Riigikogu kiitis 
seaduse heaks tänavu 14. novembril.

“Keskkonnavastutuse seadus lähtub põhimõttest “saastaja 
maksab” ja nõuab kahju tekitajalt kahjustatud keskkonna 
taastamist või asendamist,” selgitas keskkonnaminister Jaanus 
Tamkivi. “Kui keegi hävitab väärtusliku koosluse, siis lisaks trahvi 
tasumisele on ta kohustatud taastama endise olukorra.”

Kui aga endist olukorda pole võimalik taastada, siis tuleb see 
asendada nii, et ühiskonna ja ülejäänud keskkonna jaoks üldine 
olukord ei halveneks. Näiteks kui reostuse tõttu hukkusid jões 
forellid, siis tuleb lisaks algselt olnud kalade arvukuse taastami-
sele sinna lisada ka need forellid, kes oleksid marjast koorunud, 
kui reostust poleks olnud.

See, kuidas kahju heastamine täpselt toimub, määratakse 
kindlaks iga juhtumi puhul eraldi. Põhimõtted, millest tuleb läh-
tuda, kehtestatakse aga keskkonnavastutuse seaduses. See seadus 
võimaldab ka avalikkusel senisest rohkem sekkuda keskkonna 
kasutamisest tekkinud probleemide lahendamisse, sest kohalike 
keskkonnateenistuste kaudu saavad nii kahjust otseselt puudu-
tatud isikud kui ka valitsusvälised keskkonnaorganisatsioonid 
taotleda meetmete rakendamist kahju vältimiseks või tekitatud 
kahju heastamiseks.

Keskkonnavastutuse juhtumite menetlejaks on Keskkonna-
ministeeriumi maakondlikud keskkonnateenistused (sõltuvalt 
kahju tekitamise asukohast).

Keskkonnavastutuse seadus hakkab kehtima pärast Riigi 
Teatajas ilmumist.

Seadus nõuab keskkonnakahju 
tegelikku heastamist

TEADMISEKS

JÄÄR
Selle nädala planeediseisud võivad Sind muuta 
ülitundlikuks ja emotsionaalselt ebastabiilseks. 
Kaldud võtma kõike liiga isiklikult ning kipud iga 
väiksemagi asja peale solvuma.  Võib-olla oled 
lihtsalt üle töötanud ja vajad pisut hingetõmbe-
aega. Võta selleks aega kindlasti lähiajal, sest 
aastavahetusel pole selleks enam mahti.

SÕNN
Soovid uuendada oma suhteid ning olla samas 
võimalikult sõltumatu. Kindlasti tuleks aga 
vältida suhete katkemist lähedaste inimestega. 
Oled oma suhted enese teadmata  teravaks ja 
keeruliseks ajanud. Püüa oma perega maha 
istuda ja asjad lahti rääkida. Võib-olla lähete 
üheskoos reisima. See on hea võimalus suhete 
taastamiseks.

KAKSIKUD
Oled sel nädalal südamlikum ja abivalmim kui 
tavaliselt. See hakkab kindlasti silma ka Sinu 
kaaslastele, kes loodavad Sult abi ja armastust 
saada. Proovid kõiki soovijaid ka aidata, kuid 
unustad seejuures iseenda. Ära kõiki ressursse 
ka teiste peale kuluta, Sul läheb jõudu ja peale-
hakkamist ka endal hädasti vaja.

VÄHK
Tunned end sellel nädalal veidi ebakindlana, 
kuna arvad, et Sinu teadmised pole piisavad. 
Usalda oma intuitsiooni ja kuula tähelepanelikult 
on sisemist häält. Miski ei ole usaldusväärsem kui 
enda süda. Enne otsuste langetamist kogu asjade 
kohta infot mitmest erinevast allikast. Ära unusta, 
et kõik pole kuld, mis hiilgab.

LÕVI
Sinu mõtted liiguvad eelseisval nädalal eriti 
kõrgetes sfäärides. Tunned igatsust millegi 
seletamatu ja täiusliku järele. Tunned end olevat 
millestki olulisest ilma jäetud ja otsid seda nüüd 
meeleheitlikult taga. Hea aeg uurida filosoofiat ja 
elusaladusi. Võib-olla leiad sealt, mida otsid.

NEITSI
Oled sel nädalal tavalisest reserveeritum ja 
kinnisem. Võimalik, et tunned piinlikkust asjade 
pärast, mis tegelikult Sind üldse ei puudutagi.  
Elad endast läbi justkui kogu maailma valu ja 
kannatusi. Usu, kõige ja kõigi eest ei saa sina 
siin ilmas vastutada. Nii et – võta vabamalt! Ees 
on toredad ajad.

KAALUD
Vajate nüüd oma rutiinseks muutunud argiellu 
eelkõige romantilisi suhteid. Hing ihkab rooside, 
veini ja kaminatule järele. Kuna oled sellel laine, 
leiad endale ka kergesti kaaslasi, Kuid ettevaatust 
-  saatus võib Sind kokku viia kergemeelsete ja 
pealiskaudsete isikutega, kellel pole õiglaseid 
kavatsusi. Petta saada on nüüd kergemast 
kergem.

SKORPION
Oma võimeid ei maksa üle hinnata. Kuigi tunned 
ennast heas vormis olevat, on see siiski pelgalt 
näiline. Sel nädalal kummitab Sind kokkupõrgete 
ja traumade oht. Väldi jäika ja külma suhtumist 
endasse ja oma kaaslastesse. Sellega põhjustad 
vaid teenimatut pahameelt.

AMBUR
Sellel nädalal valitsevad planeediseisud sunnivad 
Sind korrigeerima oma elu ja tungima mineviku 
sügavustesse. Armastad õhtuti istuda ja vanu 
pildialbume sirvida. Saad sellest jõudu edasi 
minna. See on hea võimalus avastada endas uus 
maailm ja uued võimed. Sa ei oska arvatagi, kui ri-
kas sa tegelikult sisemiselt oled. Vaatad iseendale 
otsa nagu võõrale ja tunned aukartust.

KALJUKITS
Käes on imede ja illusioonide aeg. Võimalik, et 
kohtud sel nädalal isikutega, kelle käitumine on 
ebaselge või äärmuslik. Proovid kõigest hingest 
kõrvaltvaatajaks jääda, kuid ei suuda seda ometi. 
Ühtäkki oled keerisesse tõmmatud ja ei suudagi 
väljapääsu leida. Püüdke raskeid olukordi aruku-
sega võtta. Seda peaks Sul jätkuma.

VEEVALAJA
Käes on kirglike energiatega nädal. Liigne emot-
sionaalsus võib Sulle aga tõsiseid probleeme 
põhjustada ning nii paljudki head ideed võivad 
seetõttu teostamata jääda. Kõike, mida sülg 
suhu toob, ei ole ka mõtet välja öelda. Jäta mõni 
asi enda tead, on endal ja teistel mugavam see 
nädal  üle elada.

KALAD
Oled nüüd sarkastilises ja teravmeelses meele-
olus. Pillud kilde ja arvamusi vasakule ja pare-
male, vahel isegi vaatamata, kes parasjagu ette 
jääb. Tunned soovi paika panna kõiki sinu arvates 
ebasiiraid inimesi. Pea aga meeles vanasõna, et 
enne mõtle, siis ütle. Ka sinu arvamus pole alati 
ainus ja õige. 
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